

STATE ACADEMIC UNIVERSITY OF THE HUMANITIES  
RUSSIAN STATE UNIVERSITY FOR THE HUMANITIES  
RUDN UNIVERSITY  
IMMANUEL KANT BALTIC FEDERAL UNIVERSITY  
SCIENTIFIC COUNCIL ON THE METHODOLOGY OF ARTIFICIAL INTELLIGENCE AND COGNITIVE  
RESEARCH OF THE RUSSIAN ACADEMY OF SCIENCES  
FOUNDATION FOR THE HUMANITIES

**XI INTERNATIONAL SCIENTIFIC WORKSHOP (conference)**

**Transcendental Turn in Contemporary Philosophy – 11: the «Problem of the Method» and the Specificity of the Transcendental Research, Transcendentalism and Epistemology Cognitive Science, and Artificial Intelligence**

*Dear Colleagues,*

From **April 23 to April 25, 2026**, the XI Moscow international conference (workshop) «**Transcendental Turn in Contemporary Philosophy – 11: "the Problem of Method" and the Specificity of the Transcendental Research (Philosophy), Transcendentalism and Epistemology Cognitive Science, Artificial Intelligence**» will be held.

Faculty of Philosophy of the SAUH, Faculty of Philosophy of the RSUH, Faculty of philosophy of the RUDN university, Immanuel Kant Baltic Federal University, SCMAI RAS and Foundation for the Humanities invite you to participate in the XI Moscow's International Transcendental Workshop.

**The workshop–2026** continues the series of thematic workshops “**Transcendental Turn in Contemporary Philosophy**” which were held in April 2016 (proceedings: <https://elibrary.ru/item.asp?id=29024766>), April 2017 (proceedings: <https://elibrary.ru/item.asp?id=30560011>), April 2018 (abstracts: <https://elibrary.ru/item.asp?id=35240888>), April 2019 (abstracts: <https://elibrary.ru/item.asp?id=39452678>, proceedings: <https://elibrary.ru/item.asp?id=41494716>), April/October 2020 (abstracts: <https://elibrary.ru/item.asp?id=44404439>), April 2021 (abstracts: <https://www.elibrary.ru/item.asp?id=47196636>; proceedings: <https://www.elibrary.ru/item.asp?id=48458596>); April 2022 (abstracts: <https://www.elibrary.ru/item.asp?id=49505613>; proceedings: <https://www.academia.edu/93905826/>); April 2023 (abstracts: <https://elibrary.ru/item.asp?id=65509620>; proceedings: <https://www.academia.edu/110312071/>); April 2024 (proceedings: <https://www.academia.edu/117335170/>); April 2025 (proceedings: <https://www.academia.edu/128980080/>)

Problematics / scope of the conference. In his definition of transcendental philosophy Kant postulates a shift (turn) from studying of objects to studying of [aprioristic] mode of cognition [CPR, B25]. On the one hand, such transcendental turn defines “the altered method of our thinking” [CPR, BVXIII] and leads to the “Copernican revolution” in metaphysics; on the other hand, the transcendental shift to studying of “mode of our cognition” predetermines the influence of a transcendentalism on contemporary development of epistemology, cognitive sciences and artificial intelligence.

The goal of the workshops is to discuss the transcendental turn in modern philosophy and its development in three main transcendental traditions: Kantian Transcendentalism, neo-Kantianism, Phenomenology.

**Time: April 23 – 25, 2026**

**Venue:** Russian Federation, Moscow: SAUH, RSUH, RUDN, Immanuel Kant Baltic Federal University

**Format:** there will be several thematic sessions in the mixed format (offline and online).

**Participation forms:** Thematic (section) talks (20 – 30 min.).

**Deadline** of order taking (theses) for participation — **April 15, 2026.**

To participate in the workshop it is necessary to send the entry (see ann.1 in att.) and abstracts (or theses of report for the *Proceedings*) (up to 160 / 2000 words; see ann.2/sample in att.) to e-mail [transcendental2016@gmail.com](mailto:transcendental2016@gmail.com). Theses must be provided with an abstract (160 words) and background information about the author (full name, degree, place of employment, contacts).

**Organizing & Program Committee:** Chairman – member of Russian Academy of Sciences V. Lektorsky, co-chairman PhD S. Katrechko, Prof. V. Belov, Dr. A. Alekseev, Dr. M. Zagirnyak, PhD A. Shiyan

**Main themes** (sessions) of the workshop:

23.04.2026 (SAUH)

- 1.1. The “altered method of our thinking” and “Copernican revolution” in Metaphysics;
- 1.2. Epistemology, Cognitive Science, and Artificial Intelligence: A Transcendental Approach;

24.04.2026 (RSHU)

- 2.1. The Problem of the Phenomenological Method;
- 2.2. Roundtable (Discussion): "What is Phenomenology?";

25.04.2025 (RUDN // Immanuel Kant Baltic Federal University)

- 3.1. The problem of [transcendental] method in the neo-Kantianism – 1;
- 3.2. The problem of [transcendental] method in the neo-Kantianism – 2;

**Conditions for participants:** organizing committee does not cover travelling and living expenses, but willing to give necessary informational support.

**Background information:** e-mail [transcendental2016@gmail.com](mailto:transcendental2016@gmail.com)

For additional information contact *Katrechko Sergey* ([skatrechko@gmail.com](mailto:skatrechko@gmail.com); +7 (977)3824070) and *Shiyan Anna* ([annasamoikina@yandex.ru](mailto:annasamoikina@yandex.ru); +7 (916)0511324).

**Address of steering committee:** room 225, H.26, Maronovsky Lane, Moscow, 119049, Russian Federation; +7 (499) 238-47-04.

The *collection of abstracts* is planned to be electronic published before the workshop start (Russian Science Citation Index). The *Proceedings* of the workshop is planned to be published. Chosen papers of the contributors will be published in “*Studies in Transcendental Philosophy*” (<https://transcendental.su/>; <https://ras.jes.su/transcendental-en>).

Yours respectfully, Conference Organizing Committee

**Annex 1.**

**Application form for the participant of Transcendental Workshop – 11 (23 –25.04.2026)**

<b>Full name</b>	
<b>Title</b>	
<b>Section / Topic</b>	
<b>Form of Participation</b> (talk/presentation via Zoom)	
<b>Degree</b>	
<b>Place of employment (studying), address</b>	
<b>E-mail, phone number</b>	
<b>Contact (postal) address, postal code</b>	

## Annex 2.

### **Rules for drafting of theses for the Transcendental Workshop – 10**

1. Theses must be presented on A4 210x297 mm format with the margins: the left margin – 20 mm, the right one – 15 mm, the upper margin – 15 mm and the bottom one – 15 mm. Don't number the pages. Drafting should be done in **Microsoft Word**, font – **Times New Roman**.
2. On the left, at the top, in italics and lower case – a name and a surname of an author, then with the standard font: a degree, a place of employment (studying), a city [country].
3. **Annotation** (abstract): up to **150-160** words / **1000 ch.** (Times New Roman font size 11, in italics).
4. **Key words**: 5 – 7 words (Times New Roman font size 11, in italics).
5. Then skip a line, and on the next one in a bold font in the centre write a name of the theses.
6. Next through the line - the text of the papers: alignment in width, font Times New Roman, size 12, line spacing 1. Without footnotes; References should be minimized.
7. **References** to the literature should be made in the text, in square brackets (the source number from the list, page numbers separated by commas). After the text of the article – *References* (font size 11).
8. **Theses size** – **1 500** words (up to 12000 (16 000) characters with spaces, 4-5 pages).  
After article (theses):
9. **Acknowledgments** (links to grants).
10. **Information about the author** (affiliation).

### Sample abstract/text:

#### **Kant, Husserl, Heidegger: Metaphysics, The “Life World”**

V.Y. Sem\*  
Moscow, Russia

**Abstract** (10 font): *Kant's transcendental metaphysics is an ersatz philosophical thought that, based on transcendental objectifications of perceived reality, seeks new foundations both for the unity of thought and cognizable reality in theoretical knowledge, and for the unity of self-determination of human will and actions in the field of morality. Metaphysics reflects the structure of blind transcendental syntheses of sensory and intellectual cognition, which leads to the formation of regulating ideas in consciousness and the spheres of their application in cognition of the very goals of cognition. Husserl continues the transcendental project, justifying the «life world» as a product of the affective discharge of the subject. Heidegger still sees time as a form of intuition abstracted from life contexts. The transcendental project combines the alienation of the identity of being and thinking in accordance with the model of linguistic illusion. Transcendental thinking, based on the agreement of thought with itself, projects and objectifies the correspondence of heard and said sounds of speech.*

**Keywords** (10 font): *Kant, Husserl, Heidegger, transcendental metaphysics, life world,*

**Text** (12 font): Before 1797, Schelling had already charted a theoretical path quite distinct from Kantian critical philosophy and early Fichtean transcendental idealism: the foundation of philosophy should be based on the primordial identity of thought and existence, rather than Fichte's «absolute I».

**V.Ye. Sem\***. — Candidate of Philosophy, Associate Professor of the Faculty of Philosophy of the State Academic University for the Humanities, editor-in-chief of the “Transcendental Journal”, [skat\\*@gmail.com](mailto:skat*@gmail.com)

на русском:

ГОСУДАРСТВЕННЫЙ АКАДЕМИЧЕСКИЙ УНИВЕРСИТЕТ ГУМАНИТАРНЫХ НАУК  
РОССИЙСКИЙ ГОСУДАРСТВЕННЫЙ ГУМАНИТАРНЫЙ УНИВЕРСИТЕТ  
БАЛТИЙСКИЙ ФЕДЕРАЛЬНЫЙ УНИВЕРСИТЕТ им. И. КАНТА  
РОССИЙСКИЙ УНИВЕРСИТЕТ ДРУЖБЫ НАРОДОВ им. ПАРТРИСА ЛУМУМБЫ  
НАУЧНЫЙ СОВЕТ ПРИ ПРЕЗИДИУМЕ РАН ПО МЕТОДОЛОГИИ  
ИСКУССТВЕННОГО ИНТЕЛЛЕКТА И КОГНИТИВНЫХ ИССЛЕДОВАНИЙ  
ФОНД «ЦЕНТР ГУМАНИТАРНЫХ ИССЛЕДОВАНИЙ»

МЕЖДУНАРОДНАЯ НАУЧНАЯ КОНФЕРЕНЦИЯ (семинар)

***Трансцендентальный поворот в современной философии – 11: «проблема метода» и специфика трансцендентального подхода, трансцендентализм и эпистемология, когнитивистика и искусственный интеллект***

С 23 по 25 апреля 2026 г. будет проходить XI-я московская международная конференция «Трансцендентальный поворот в современной философии – 11: «проблема метода» и специфика трансцендентального подхода, эпистемология, когнитивистика и искусственный интеллект»

***Уважаемые коллеги!***

Философский факультет ГАУГН, философский факультет РГГУ, Институт образования и гуманитарных наук БФУ им И. Канта, факультет гуманитарных и социальных наук РУДН им. Патриса Лумумбы приглашают к участию в 11-й ежегодной международной московской трансцендентальной конференции (семинаре).

Семинар продолжает серию тематических семинаров (конференций) «Трансцендентальный поворот в современной философии», которые ежегодно проводятся с 2016 г. (тезисы: <https://elibrary.ru/item.asp?id=29024766>), 2017 г. (тезисы: <https://elibrary.ru/item.asp?id=30560011>), 2018 г. (тезисы: <https://elibrary.ru/item.asp?id=35240888>), 2019 г. (тезисы: <https://elibrary.ru/item.asp?id=39452678>; материалы: <https://elibrary.ru/item.asp?id=41494716>), 2020 г. (тезисы: <https://elibrary.ru/item.asp?id=44404439>; материалы: <https://www.elibrary.ru/item.asp?id=46696241>); 2021 г. (тезисы: <https://www.elibrary.ru/item.asp?id=47196636>; материалы: <https://www.elibrary.ru/item.asp?id=48458596>); 2022 г. (тезисы: <https://www.elibrary.ru/item.asp?id=49505613>; материалы: <https://www.academia.edu/93905826/>); 2023 г. (тезисы: <https://elibrary.ru/item.asp?id=65509620>; материалы: <https://www.academia.edu/110312071/>); 2024 г. (материалы: <https://www.academia.edu/117335170/>), 2025 г. (тезисы: <https://www.academia.edu/128980080/>).

Проблематика/тематика семинара. В своем определении трансцендентальной философии Кант постулирует сдвиг (поворот) от изучения предметов к изучению нашего [априорного] способа познания [КЧР, В25]. С одной стороны, этот поворот задает новый «измененный способ мышления» [ВXVIII] и приводит к «коперниканскому перевороту» в метафизике, а, с другой стороны, сдвиг к изучению «способа познания» предопределяет влияние трансцендентализма на развитие современной эпистемологии, когнитивных наук и искусственного интеллекта.

Задачей семинара является обсуждение трансцендентального поворота в современной философии и его развития в трех основных модусах современного трансцендентализма: кантианства, неокантианства, феноменологии.

Формат семинара: будет проведено несколько тематических заседаний в смешанном формате («живые» (предпочтительно) и online доклады).

**Время проведения:** 23 – 25 апреля 2026 г.

**Место проведения:** Москва, на площадках университетов ГАУГН, РГГУ, БФУ, РУДН.

**Формат участия:** доклад (20 – 30 мин.), выступление на круглом столе (5 – 7 мин.)

## Планируется работа следующих секций (заседаний):

23.04.2026 (ГАУГН)

- 1.1 «Измененный способ [метод] мышления» и «коперниканский переворот» в метафизике (модератор С.Л. Катречко).
- 1.2. Эпистемология, когнитивистика и искусственный интеллект: трансцендентальный подход (модератор А.Ю. Алексеев).

24.04.2026 (РГГУ)

- 2.1. Проблема феноменологического метода (модераторы А.А. Шиян/С.Л. Катречко).
- 2.2. Круглый стол «Что такое феноменология?» (модератор А.А. Шиян)

25.04.2026 (БФУ им И. Канта, РУДН им. Патриса Лумумбы)

- 3.1. Проблема метода в неокантианстве –1 (модератор М.Ю. Загирняк)
- 3.2. Проблема метода в неокантианстве – 2 (модератор В.Н. Белов)

**Deadline** приема заявок (тезисов) для участия в семинаре – **5 апреля 2026 г.** Для участия семинара необходимо заполнить заявку и предоставить тезисы/аннотацию доклада (см. приложение).

**Организационный комитет:** Председатель – акад. РАН В.А. Лекторский, со–председатель, к.филос.н. С.Л. Катречко С.Л., д.филос.н. В.Н. Белов, д.филос.н. М.Ю. Загирняк, д.филос.н. А.Ю. Алексеев, к.филос.н. А.А. Шиян.

**Справочная информация.** Почтовый ящик семинара [transcendental2016@gmail.com](mailto:transcendental2016@gmail.com).

За дополнительной информацией обращаться к *Катречко С.Л.* ([skatrechko@gmail.com](mailto:skatrechko@gmail.com); +7 (977) 3824070), *Шиян А.А.* ([annasamoikina@yandex.ru](mailto:annasamoikina@yandex.ru); +7 (916) 0511324). Информация о семинаре размещена на: <https://transcendental.su/transcendentalizm-v-rossii.html>.

Планируется издать электронный сборник тезисов до начала работы семинара (индексация в РИНЦ), а по итогам работы семинара планируется издать сборник материалов, а избранные статьи участников семинара — в тематическом выпуске «Трансцендентального журнала» (<https://transcendental.su/>).

С уважением, Оргкомитет семинара.

## Приложение

### (1) Анкета участника трансцендентального семинара - 11 (23-25 апреля 2026)

ФИО	
Название доклада	
Секция	
Форма участия (очная / online)	
Ученая степень/звание	
Место работы (учёбы), адрес	
E-mail, телефон	
Контактный (почтовый) адрес, код	

### (2) Правила оформления текста доклада к трансцендентальному семинару (2025)

Текст доклада состоит из трех частей: 1) аннотация доклада на русском и английском языках ((150 – 160 слов; отдельная публикация в электронном сборнике тезисов); 2) текст тезисов доклада (статья) (до 1 500 слов / 12 000 знаков (максимум – до 16 000 знаков) (для публикации в материалах семинара); 3) метаданные об авторе (ФИО, аффилиация) и тезисах доклада (УДК, ББК) на русском и английском для информационного раздела сборника. Метаданные нужны для индексации в РИНЦ. Общий объем текста доклада (аннотация, тезисы доклада (статья), метаданные) — до 5 стандартных страниц.

1. Аннотации (тезисы) и текст доклада (статья) должны быть представлены в формате А4 210x297 мм со стандартными полями: левое – 20 мм, правое – 20 мм, верхнее – 20 мм и нижнее – 20 мм. Оформление в редакторе **Microsoft Word**, шрифт **Times New Roman**.
2. Сверху, слева: коды УДК (ББК)
3. Слева сверху строчными буквами и курсивом – *инициалы и фамилия автора*, в скобках город, страна;
4. Далее через строчку по центру полужирным шрифтом — **название тезисов доклада (статья)**.
5. **Аннотация (тезисы)**: 150 – 160 слов (шрифт **Times New Roman** размер 11, *курсивом*).
6. **Ключевые слова**: 5 – 7 слов (шрифт **Times New Roman** размер 11, *курсивом*).
7. Далее через строку – текст доклада: выравнивание по ширине, шрифтом **Times New Roman** размер 12, межстрочный 1 интервал. Без сносок (в крайнем случае сноски можно оформить как примечания после текста); список литературы желательно минимизировать.
8. Ссылки на литературу в тексте оформляются в квадратных скобках (гарвардская система: автор, год издания, страница). После текста статьи – **Литература** (размер шрифта 11).
9. **Объем текста** доклада — до **1 500 слов** (12 000 знаков с проблемами (по желанию – до 16 000 знаков); размер шрифта 12).
10. Благодарности (ссылки на гранты).
11. После текста доклада (статья) — через 1 строку информация (метаданные) об авторе и статье на английском (шрифт 11):
  - Фамилия, инициалы автора на английском;
  - Название тезисов на английском языке;
  - Abstract на англ. (до 180 слов (шрифт **Times New Roman** размер 11, *курсивом*)).
  - Информация об авторе (аффилиация) на английском и русском языке.

## Образец оформления текста доклада

В.Л. Семаков (Москва, Россия)

### Платон и Кант: в поисках трансцендентального субъекта

*Аннотация:* В статье рассматривается сущность и роль трансцендентального субъекта у Канта и прослеживается трансцендентальная деятельность чистых структур души в метафизике Платона. Трансцендентальный субъект Канта представляет собою абстрактную способность ноэтического сознания и мышления как такового и, стало быть, основание любого синтетического ментального действия. В таком случае, он является также и фундаментом свободного произволения личности в независимой от природной каузальности практической сфере. Восхождение к «беспредпосылочному началу» позволило Платону продемонстрировать источник трансцендентального и трансцендентного мышления. Именно «беспредпосылочное начало» лежит в основании мышления и является аналогом кантовского трансцендентального субъекта как предпосылки всей ментальной сферы.

*Ключевые слова:* трансцендентальный субъект, предпосылка мышления, «беспредпосылочное начало».

Платон и Кант, безусловно, объединены очень многими структурными компонентами трансцендентализма. К их числу следует отнести, например, критицизм как требование принимать нечто за истинное не иначе как после исчерпывающей проверки принципов; разработку и анализ оснований внеэмпирического познания; концепцию синтетического действия врожденных/априорных понятий; учение об очищении души, или сознания, от чувственного содержания с целью экспликации их фундаментальных неэмпирических структур; обоснование (дедукцию) чистых (врожденных) категорий и некоторые другие [Кант 2006а, с.517; В404]. Одним из таких элементов, тесно связывающих двух философов, является понятие *трансцендентального субъекта* [Кант 2006а, с.443; А350].

#### Литература:

Кант 2006а – Кант И. Критика чистого разума (В, 1787), в: Кант И. *Сочинения на немецком и русском языках*. Т. 2, Ч. 1. М.: Наука. с.600.

Кант 2006б – Кант И. Критика чистого разума (А, 1781), в: Кант И. *Сочинения на немецком и русском языках*. Т. 2, Ч. 2. М.: Наука. с.650

Круглов 2005 – Круглов А.Н. Был ли у И. Канта трансцендентальный субъект?, в: *Историко-философский ежегодник – 2004*. М.: Наука. С. 279–295.

*V. Semakov*

### Plato and Kant: in Search of the Transcendental Subject

**Abstract:** *The article examines the essence and role of the transcendental subject in Kant and traces the transcendental activity of the pure structures of the soul in Plato's metaphysics. Kant's transcendental subject represents the abstract faculty of noetic consciousness and thinking as such and, therefore, the basis of any synthetic mental action. In this case, it is also the foundation of the free will of the individual in a practical sphere independent of natural causation. The ascent to the "preconditionless principle" allowed Plato to demonstrate the source of transcendental and transcendent thinking. It is the "preconditionless principle" that underlies thinking and is an analogue of the Kantian transcendental subject as a prerequisite for the entire mental sphere.*

**Keywords:** *transcendental subject, prerequisite for thinking, "preconditionless principle".*

*Kat\*ko* Сергей Леонидович — кандидат философских наук, доцент философского факультета Государственного академического университета гуманитарных наук, [skatre\\*\\*\\*@gmail.com](mailto:skatre***@gmail.com)

*Kat\*ko* Serg\* L. — Candidate of Philosophy, Associate Professor of the Faculty of Philosophy of the State Academic University for the Humanities, [skatr\\*\\*\\*@gmail.com](mailto:skatr***@gmail.com)